
»کاوه بیک اوغلی« از انگلیس و امارات، متین بالسینی 

را تمرین داد و چند ماه قبل از المپیک را کنار او در ایران 

ماند تا پسر شناگر ایران را به المپیکی بفرستد که برای 

متین جوان، تجربه بزرگ و پر از چالشی از آب درآمد. 

این مساله آنجا چهره  پراحساسی به خود می گیرد که 

ســـرمربی متین نه به ریال، نه به پوند و نه دلار مبلغی 

از شناگرش دریافت نکرده و به گفته خود قراردادش با 

متین را با دلش و خدایش امضا کرده است. 

کاوه که بزرگ شده انگلیس است، فارسی را قابل فهم 

صحبت می کند. او به خاطر خواســـته پدرش دوست 

دارد به هر طریقی که می تواند به پیشـــرفت شـــنای 

ایران کمک کنـــد و اصلا به همین خاطر هم مربیگری 

متین را برعهده گرفت. از او درباره ایران که می شنویم، 

می توانیم بغض صدایش را احساس کنیم، آنجا که دلش 

و صدایش به شوق گفتن از ایران می لرزد و از عشق به 

زادگاهش می گوید، زادگاهی که به اندازه عمرش از آن 

دور بوده و حالا برای انتقال دانش و مهارتش بی دریغ 

صحبت می کند. دانش و مهارتی که متین را به المپیک 

2021 فرســـتاد و شاید این را ثابت کرد که شنای ایران 

به فردی مانند کاوه بیک اوغلی نیاز دارد تا در المپیک 

پاریس با تعداد نفرات بیشتری راهی شویم، المپیکی 

که با اســـتفاده از برنامه ریزی هـــای افراد آگاه حتما به 

مدال هم می انجامد. حالا با رکوردشـــکنی بالســـینی 

در المپیک پای صحبت های ســـرمربی او نشستیم که 

به عملکرد فنی »متین« افتخار می کند ولی از ســـوی 

دیگر از بیان به گفته خودش نادرست این پسر المپیکی 

گلایه دارد و معتقد اســـت مشـــکلات خانواده ورزش 

ایران باید در دل ایران حل شـــود و نباید جای اشتباه، 

بزرگ نمایی شـــده و با بیان نادرست مطرح شود. این 

مربـــی ایرانی که زندگـــی اش را در انگلیس گذرانده و 

همان جا رتبه های مربیگری و مدرســـی شـــنا را سپری 

کرده است و چند ســـالی هم در امارات مربیگری شنا 

را ادامـــه داده، در المپیک همراه متین نبود و با اصرار 

خبرنگار »فرهیختگان« بـــرای چرایی این نبودن فقط 

به این جمله که »امکانش نبود« اکتفا کرد و خواســـت 

درباره توانایی و اســـتعدادهای شنای ایران بنویسیم و 

با این خواســـته هم پاسخگوی سوالات »فرهیختگان« 

شد. از گفتار متین بعد از پایان مسابقاتش گلایه دارد؛ 

ولی وقتی پای حـــرف از تلاش های متین می آید لحن 

و بیانش دلســـوزانه می شـــود و اعتقاد دارد که ایران 

پتانسیل بسیار بالایی در شـــنای این رشته المپیکی 

پرمدال دارد که با ســـرمایه گذاری بیشتر می توانند در 

شنای دنیا بدرخشند. 

اول از رزومه ورزشی و مربیگری خودتان بگویید و اینکه 

با کدام کشورها کار کردید و درنهایت چطور شد ایران 

را انتخاب کردید؟ 

بیشـــتر از 20 سال در رشته شنا مربیگری و این رشته را در 

انگلســـتان شـــروع کردم و تمام مراحل مختلف مدرسی و 

مربیگری را آنجا گذراندم که توانســـتم به مرحله کوچ ملی 

در انگلستان برسم. برنامه های خیلی زیادی در انگلستان 

انجام دادم که یکی از بزرگ ترین پروژه هایم مطالعه و تمرین 

در یکی از مناطق لندن بود که بیشـــتر از 10 هزار بچه در 

ســـطوح مختلف از مبتدی تا حرفـــه ای در آن پروژه درگیر 

بودنـــد. بعد از آن به امارات رفتم و آنجا یک پروژه بســـیار 

بزرگ هم برای مدرسه ها و هم شنای قهرمانی شروع کردم 

که توانستم شناگران مختلفی را از کشورهای مختلف تا رده 

ملی شان داشته باشم. همان جا با متین و شنای ایران آشنا 

شدم. در این دو سالی هم که به خاطر کووید و بسته شدن 

استخرها شـــنای دنیا دچار چالش بود، از راه دور متین را 

کوچ کردم و در کنارش آنجا در انگلســـتان مربی مرکز ملی 

)national centre( هستم ولی تمام سعی ام همیشه این 

بود که بتوانم کمکی برای شنای ایران باشم، همان طورکه 

پدرم دوســـت داشـــت تا من یک روزی به بچه های ایران 

خدمت کنم. 

از چه ســـالی کار با شـــناگران ایران را شروع کردید و 

چطور با متین کار کردید؟ 

در امارات 6 سال به عنوان ســـرمربی شنا فعالیت داشتم 

و متین را بـــرای اولین بار در یکی از مســـابقاتی که آنجا 

برگزار شـــد، دیدم. بعد از آن یکی از دوســـتان مشـــترک 

من و پـــدرش درمورد اینکه متین مدتی اســـت در تایم و 

رکوردهایـــش عملکرد بهتری ثبت نکـــرده و حتی کم کم 

انگیزه اش را برای شنا کردن از دست داده، با من صحبت 

کرد و من همیشـــه دوست داشتم بتوانم یک روزی کمکی 

برای بچه های ایران باشـــم؛ چراکه وقتی پدرم زنده بود از 

من خواســـت هر موقع که توان کمک و شرایط حمایت از 

بچه های ایران را داشـــتم، با دل و جان کنارشـــان باشم و 

همین نصیحت پدر باعث شد بعد از مدت طولانی صحبت 

مربیگری متین را قبول کنم. قرار شد اول شخصیت متین 

را به عنوان یک انســـان و بعد به عنوان یک شناگر بشناسم 

و همین شـــناخت یک پروسه چندماهه زمان برد؛ درمورد 

همه  موارد صحبت کردیم چون باید یک ســـری شـــرایطی 

را که مدنظـــرم بود، قبول می کرد و خب دوری من از او و 

ایجاد شـــرایط اینکه هر چندمـــاه در امارات با من تمرین 

کند، موضوعاتی بود که باید حل می شـــد و درنهایت سال 

2019 تمرین با یکدیگر را شـــروع کردیم. آن موقع فقط 

به این فکـــر می کردم چطور به متین کمک کنم تا به جلو 

حرکت کند و تایم هایش بهتر شود. 

از مســـیری بگویید که همراه متین برای رســـیدن به 

المپیک طی کردید. 

برنامه  من برای متین طولانی مدت بود. یک سری تست ها 

انجام شـــد تا بدانم بیس کار و اشـــکالاتش کجاست و با 

برنامه ریـــزی تمرینی در چند مرحله به جلو حرکت کردیم و 

توانســـتیم به هدف هایی که دانه به دانه گذاشتیم، برسیم؛ 

بزرگ ترین چالشـــی که همان اوایل کار ایجاد شـــد توقف 

همه چیـــز به خاطر کووید بود و مجبور شـــدم از امارات به 

انگلســـتان برگـــردم و از آنجا تمام فعالیت ها را به شـــکل 

آنلاین به ســـرانجام برســـانم. تفاوت ســـاعت انگلستان با 

ایران برای من بســـیار شـــرایط ســـختی را ایجاد می کرد و 

بیشـــتر اوقات باید صبح خیلی زود مثلا ساعت 2 و 3 صبح 

بیدار می شـــدم تا برنامه تمرینی متین را بدهم و در روز هم 

به خاطـــر اینکه متین باید خیلی چیزها را درباره شـــنا یاد 

می گرفت و می فهمید، مثلا باید مدل تمرین کردن و دلیل 

کارهایی که انجام می دادیم را می فهمید تا بتواند چیزی را 

که می خواهم وقتی بالای سرش نبودم هم به شکل کاملی 

کـــه می خواهم انجام بدهد؛ این بزرگ ترین چالش برای ما 

بود. پاندمی کووید باعث بسته شدن استخرها شد و ما باید 

خیلی ســـعی می کردیم تا نگذاریم در کار ما تاثیر بگذارد. 

البته این اتفاق و تعویق یک ســـاله المپیک به ما کمک کرد 

خیلی بیش از اندازه به متین فشـــار نیاید. از همان اوایل 

ســـال 2020 متین موفق شد رکورد 200 متر پروانه ایران 

را که 12 ســـال بود کسی نتوانسته بود به آن رکورد برسد، 

بشـــکند و مسیر روبه جلوی ما از همان جا به یک شکل تازه 

شروع شد. مسابقه های انتخابی المپیک که باز هم به خاطر 

کرونا و کنسل شدن شان یا دریافت نکردن ویزا و سخت گیر 

آوردن پروازها، خیلی هایش را از دســـت دادیم؛ نمی شد به 

کشورهای مختلف برای مسابقه رفت ولی ما با همان تعداد 

کم مســـابقه ای که داشتیم 4 بار دیگر متین رکورد ایران را 

زد و به مسابقات المپیک خیلی نزدیک شد. 

چند شناگر در ایران زیرنظر شما کار کردند؟ چقدر امید 

به حضور نفرات بیشتر از ایران در المپیک وجود دارد؟ 

دو مـــاه قبل، بعد از تلاش هـــای زیاد و کمک هایی که واقعا 

لازم داشتیم تا بتوانیم شـــرایط مسابقه را برای متین و بقیه 

بچه هایی که احتمال داشت ورودی المپیک را بیاورند، آماده 

کنیم وارد ایران شدم و کنار متین بودم، با تیم ایران و 4 شناگر 

ایرانی به همراه مربی هایشان به مسابقه های انتخابی المپیک 

صربستان رفتیم و آنجا متین موفق شد دوباره رکورد ایران را 

بزند و واقعا دیگر به یک قدمی کسب ورودی B برای المپیک 

رسید. فینا رکوردی را برای کسب سهمیه المپیک تعیین کرده 

بود و قرار شد از هر کشوری هر شناگری که بالاترین امتیاز 

را به دست آورده باشد، اسمش از طرف فدراسیون آن کشور 

برای المپیک فرستاده شود و متین به عنوان بالاترین امتیاز 

و زدن تایمی در ددلاینی که در فدراســـیون جهانی تعیین 

شـــده بود، توانست از ایران به مســـابقه های المپیک اعزام 

شـــود و با اینکه نتوانســـته بودیم به خاطر کم مسابقه دادن 

بچه ها، آن رکورد B که دنبالش بودیم را در مسابقه به دست 

بیاوریم ولی بچه ها در تمرین ها تایم فوق العاده ای داشتند و 

رکوردهای تمرینات شان خیلی بهتر از ورودی المپیک بود. 

بچه ها شرایط تمرینی سختی به خاطر مدت زیادی نداشتن 

اســـتخر و مجبور بودن برای انجام تمرینات شان در خشکی 

داشتند و همه  این استرس ها وقتی کمتر هم مسابقه بدهی، 

چندبرابر می شود که خب باعث شد در صربستان نتیجه ای 

را که می خواستیم و می دانستیم بچه ها می توانند، نگیریم. 

از گلایه هـــای متین درمـــورد اســـتفاده از امکانات و 

مربی های دیگر کشـــور ها ناراحت شدید، این گلایه ها 

درست نبود؟ 

در کشورهای مختلف کار کرده ام، می توانم بگویم امکانات 

خیلی از کشـــورهای اروپایی و کشـــورهای همسایه مانند 

امارات را دیده ام که خب شـــرایط اســـتاندارد برای تمرین 

کـــردن را دارند و در آن ســـطح جهانی که شـــناگران تاپ 

ایران انتظار دارند امکانات نیست. مشکلات سخت افزاری 

و برنامه ریزی که در ورزش هســـت به نظر من این مربوط به 

خانواده ورزش ایران است و درست نیست ما در یک پلتفرم 

جهانی مانند المپیک مشـــکلات را پررنگ کنیم و یا تقصیر 

فـــردی بیندازیم. از آنجا که به عنـــوان یک مربی حرفه ای 

برای من اخلاق، رفتار و احترام گذاشتن به قانون کشوری 

که در آن زندگی می کنیم، خیلی مهم تر از قهرمانی است، 

همان طور که متیـــن وقتی رکورد خوب بزند و در تمرینات 

خوب عمل کند، تشویقش می کنم، وقتی به خاطر جوانی 

و بی تجربه بودنش اشـــتباهی می کند، تاییدش نمی کنم 

و به خاطـــر حرف ها و مدل بیان احساســـاتش در توکیو از 

شناگرم ناراحت شـــدم. درواقع با توجه به پاندمی کرونا و 

ســـختی هایی که نه فقط در ایران بلکه در تمام دنیا ایجاد 

شد باز هم فدراسیون شنا تمام تلاشش را برای برآورده کردن 

امکانات و خواسته های شـــناگران انجام داد تا شناگرانی 

که شانس به دســـت آوردن رکورد ورودی المپیک را دارند، 

با دغدغـــه کمتر تمرین کنند، نه فقـــط در تهران بلکه در 

شـــهرهای دیگر ایران هم این امکان را ایجاد کرده بودند. 

احساس کردم بی تجربگی متین باعث سوءاستفاده کردن 

رسانه های خارج از ایران شود و تصویر اشتباه از ورزش ایران 

به دنیا نشان داده شود که به نظرم کار درستی نبود. البته 

خوشحالم که شناگر من خیلی زود متوجه این موضوع شد 

و بابت این اشتباه معذرت خواهی کرد. 

عملکرد فنی متین را چطور دیدید؟ 

متیـــن از نظر تایمـــی در تمرین ها تایم پایین تر از آن را هم 

شـــنا کرده بود ولی خب استرس های سه یا 4 هفته قبل از 

اعزام به المپیک، نرفتن به مســـابقات بیشتر به خاطر کرونا 

و در کنارش خود المپیک و فشار و استرس می تواند باعث 

افت عملکرد ورزشکار باشـــد. به نظرم متین با وجود اینها 

فوق العاده عمل کرد و توانســـت به دومین شـــناگر تاریخ 

شنای ایران تبدیل شود که در المپیک رکورد ملی هم به جا 

بگذارد. درمورد خودش هم از نظر فنی متین تمام چیزهایی 

را که از او در تمرینات خواســـته بودیم، توانست اجرا کند. 

کنترل و اســـتراتژی خیلی خوبی برای این مسابقه داشتیم 

که متین به بهترین مدل در آن پلتفرم جهانی که همه دنیا 

تماشـــایش می کردند، انجـــام داد و من فکر می کنم چند 

ســـطح، کیفیت شـــنای ایران را بالا برد و به دنیا نشان داد 

نه فقط متین بلکه بقیه شناگران ایرانی که من اینجا دیدم 

چه کیفیتی می توانند داشـــته باشند و اگر حمایت شوند، 

اگر مربیان شـــان و برنامه تمرین این بچه ها ساپورت شود 

می توانند به مراحل و استانداردهای بالای جهانی برسند. 

امکانات و اســـتعداد شنای ایران برای کسب مدال در 

المپیک چطور است؟ 

اینکه برای شـــنای ایران چه بایـــد کرد تا از این مرحله که 

بخش تازه ای برای شنای ایران است، باکیفیت عبور کند 

و این بچه های بســـیار پرتوان را به سرانجام برسانیم، باید 

برنامه ریزی کرد. برای موفق شـــدن در شنا به آموزش پایه 

از ســـن کم نیاز اســـت تا بچه ها از همان سن پایین وارد 

سیســـتم آموزشی درست در تمام کشور شوند و پله پله در 

این آکادمی و سیســـتم بالا بیایند و به استانداردی برسند 

که برای قهرمانی در دنیای حرفه ای و بیس موفق شدن نیاز 

دارند. من در ایران شـــناگرانی از تهران، اصفهان و مشهد 

دیدم که فوق العاده هستند؛ تلاش زیاد و استانداردهای 

خوبی دارند، برای اینکه این بچه ها بتوانند به مرحله های 

بالاتر برســـند فدراسیون شـــنای ایران از سمت سیستم 

ورزش کشـــور نیاز به کمک دارد. این طور نیســـت که ما 

انتظار داشـــته باشـــیم همه  چیزهایی که می خواهیم با 

تمام سختی هایی که در این دوره کرونا هست، فدراسیون 

دانه به دانه انجامش دهد و البته تا آنجا که توانســـت فکر 

می کنـــم این کار را کرد و من به عنوان مربی متین از آقای 

دکتر رضوانی و تیم شـــان و مربیـــان تیم های ملی و تمام 

مربیان شنای کشور تشکر می کنم که همه این سختی ها 

را انجـــام دادند، چون خیلی راحت می توانســـتند کاری 

نکنند ولی تا جایی که می توانســـتند حمایت کردند. ولی 

برای جلوتر رفتن یک برنامه بلندمدت امکانات حرفه ای تر 

نیاز اســـت تا این بچه ها بتوانند نزدیک به برنامه های روز 

دنیا، به مدل کشـــورهای پیشـــرفته در شنای دنیا و البته 

استانداردهای لازم شنا کنند. با شنای خوب متین و قبل 

از آن با شـــنای خوب مهرشاد افخری که او هم توانست به 

رکورد ورودی B المپیک برسد و قبل تر از او تمام بچه های 

ملی پوشی که من در این مدت دیدم مانند سینا غلام پور از 

مشهد، بنیامین قره حسن لو کاپیتان تیم مهدی انصاری، 

فکر می کنم با داشـــتن چنین ستاره هایی و مربیان خیلی 

خوب شـــان اگر حمایت شـــوند و با مهیا کردن امکانات و 

اردوهایی در کمپ های داخل و خارج از ایران نتیجه خوبی 

خواهیـــم گرفت. یکی از مشـــکلاتی که من اینجا با متین 

داشتم نبود اســـتخر تمرینی مسافت کوتاه بود تا بتوانیم 

یک ســـری برنامه های تکنیکی مـــان را آنجا انجام دهیم. 

به خاطر شـــرایط کرونا هم نمی توانســـتیم برویم و از این 

امکانات در کشـــورهای دیگر استفاده کنیم. فکر می کنم 

در کنار این امکانات چون بچه ها فول تایم شـــنا می کنند 

ساپورت مالی هم باشـــد، عالی است؛ چراکه این بچه ها 

جوانند و اگر حمایت مالی شوند و شنا کردن شان به شکل 

شـــغل تمام وقت دیده شـــود، از نظر روحی به آنها کمک 

می شود و هم فشار زیاد را از دوش خانواده ها برمی دارد؛ 

همین آرامش خیال کمک بسیاری برای آینده ورزشی شان 

خواهد بود تا ورزشـــی را که به آن عشق می ورزند، انجام 

دهند و درنهایت به پیشـــرفت شنای ایران منجر می شود. 

مدال المپیک این رویای قابل دسترس برنامه ریزی طولانی 

بین 8 تا 10 ســـال می خواهد تا ســـتاره های الان و نسل 

آینده بتوانند شـــنای ایران را ارتقا دهند. با توجه به تلاش 

فدراســـیون شـــنا و ارتباط خوبی که با فدراسیون جهانی 

فینا دارد و قول هایی هم برای ســـاپورت شـــناگران ایران 

از ســـوی فدراسیون جهانی داده شـــده می توان منتظر 

روزهای خوب شنا ماند. 

اتفاقی هست که بخواهید درباره اش بگویید. 

همه جای دنیا آدم هایی که با کار فردی مخالفت می کنند، 

وجود دارند. اینجا هم چیزهایی به من درباره خودم و کارم 

گفتند یا شـــنیدم؛ آن هم از افرادی که نمی شناسم شان و 

نمی دانم چه گذشته ای دارند. من همیشه به حرف آدم ها 

احترام می گذارم و اگر رودررو با هم صحبت کنیم و از رزومه 

و کارنامه و افتخارات داخل و خارج از ایران شـــان بگویند، 

ممنون می شـــوم؛ و لذت می برم اگر از آنها یاد بگیرم. من 

از آدم هایی که باعث شـــوند بهتر شوم، ممنونم. همیشه با 

همه با احترام و ادب صحبت کردم و از این به بعد هم همین 

کار را می کنم. از آنهایی که من را نمی شناســـند و درموردم 

اشتباه فکر و قضاوت کردند، دعوت می کنم بیایند و با هم 

صحبـــت کنیم و درنهایت همه به هم کمک کنیم تا شـــنا 

 FINA در ایران پیشـــرفت کند. درحال   حاضر جام جهانی

در قطـــر، جهانی FINA در ابوظبی، بازی های آســـیایی، 

بازی های اســـلامی، لیگ بین المللی شنا مسابقاتی است 

که بچه های تیم شـــنای ایران مانند متین، مهرشاد و چند 

شـــناگر دیگر که نزدیک ورودی ها هستند می توانند برای 

مســـابقه ها انتخاب شوند و بعضی  آنقدر خوبند که مطابق 

اســـتانداردها حرکت می کنند و می توانند از طرف کمیته 

ملی المپیک ایران برای مثلا مسابقات بازی های آسیایی که 

سال آینده برگزار می شود، انتخاب شوند و نماینده شایسته 

ایران باشند. این نشان می دهد برای شنای ایران می تواند 

در یک ســـال آینده درصورت همدلی و حمایت این اتفاق 

خوب بیفتد. من برای متین برنامه 8ســـاله گذاشته ام تا در 

2028 او را در فینال المپیک ببینیم و این را نباید فراموش 

کنیـــم که شـــناگران برای عملکرد بهتر نیاز به مســـابقات 

بیشتری هم دارند. 

حرف آخر؟ 

از رئیس فدراســـیون شنا دکتر محســـن رضوانی و تیم شان 

در فدراســـیون به خصـــوص آقایان اســـکندریون، کمالی، 

ســـمیع زاده، حضرتی، مدیر و عوامل اســـتخر آزادی، دکتر 

صالحی امیری در کمیته ملی المپیک، از فرید فتاحیان که 

حتی قبل از آشـــنایی من با متین، کمکم کردند، از چراغی 

مربی بدنسازی، دکتر شیرزاد و محمد استاد که در فیزیوتراپی 

به ما کمک می کردند، پویا ماساژور تیم ملی، تمام مربیان و 

دوســـتانم که این مدت ما را حمایت کردند، تشکر می کنم و 

از خانواده متین، پدر و مادرش که در سختی ها من و متین 

را تنها نگذاشتند، تشکر می کنم. درنهایت از خود متین برای 

تحمل مشکلات و سختی هایی که سر راهش بود ولی جنگید 

و محکم ایســـتاد و برای هدفش چیزی کم نگذاشت، تشکر 

می کنـــم. آرزوی موفقیت برای ورزش ایران و خانواده بزرگ 

شـــنا دارم و امیدوارم همه با هـــم برای بالا رفتن پرچم ایران 

در دنیا تـــلاش کنیم. از رئیس جمهور جدید هم می خواهم 

لطفا به ورزش بیشـــتر توجه کنند، برای خوشحالی مردم و 

جوان ها و برای به جریـــان انداختن حال خوب در جامعه، 

ورزش خیلی مهم اســـت. از وزیر ورزش آینده هم می خواهم 

به فدراســـیون هایی مانند شنا بیشتر توجه کنند؛ چراکه از 

شنا می شود اندازه یک کشور در مسابقات بزرگ دنیا مدال 

گرفت و امیدوارم اتفاق های خوبی از این به بعد برای کشورم 

و ورزش کشورم بیفتد. 
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